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فرهنگ و هنر

نیــما رجـبـی

گــروه فرهنگ و هنر- هم اکنون 
چنــد روزی از نمایش فیلم تاوان با نام 
قبلی لایه های دروغ می گذرد. فیلمی که 
نخستین رونمایی آن در جشنواره سی ام 
فجر، واکنش های متفاوتی را به خود دید 
و اخبــار مختلفی را به خود اختصاص 
داد. حالا این فیلم، با نسخه ای متفاوت 
از آن چه در جشنواره به نمایش درآمده 
بود، بیشتر از یازده روز است که به روی 

پرده رفته است.
بــه بهانــه نمایــش فیلم، 
گفت وگویــی با رامین ســهراب 
کارگردان این فیلم انجام شده که 

در ادامه می خوانید:
بایــد آمادگــی هجمه ها را 

داشته باشم
بعد از جشنواره فیلم فجر و 
آن واکنش ها نسبت به »لایه های 
دروغ«، این خبر منتشــر شد که 
به واسطه بازتاب های منفی اکران 
فیلمتان در جشنواره، با دلخوری 
از ایران رفته اید. بعد از گذشت این 
مدت، بد نیست خودتان بگویید آن 

روزها چه حس و حالی داشتید؟
واقعیت این است که در آن مقطع 
اتفاقــا امید بزرگ تری در دلم داشــتم؛ 
درســت است که در جشــنواره فیلم 
فجر، اتفاقاتی که انتظارش را داشــتم 
بــرای فیلمم نیفتاده بــود و با آن حس 
بدی که داشــتم، نمی خواستم در ایران 

بمانم؛ اما ایده های بزرگ تری داشتیم. 
فیلم »لایه های دروغ« باید مســیر خود 
در جشــنواره های خارجــی را ادامه 
می داد و برای اکران آن در اسکاندیناوی 
برنامه ریزی کرده بودیم. بعد از جشنواره 
فیلم فجر، کارهای بســیاری داشتم که 
برای پیگیری آنها باید از ایران می رفتم تا 
بتوانم فیلمم را به بهترین شکل در خارج 
از کشور اکران کنم و پیگیر حضورش در 
جشنواره ها باشم. درباره حس و حالم 
بعد از جشــنواره فیلم فجر، نمی توانم 
به راحتی توضیح بدهــم. بالاخره من 
بعد از ۳۰ ســال به ایران بازگشته بودم 
که بســیار آن را دوست داشتم و سال ها 
علاقه مند بودم اینجا فعالیت داشته باشم، 
امــا در واکنش به فیلمم، نه فقط اثرم که 
شــخص خودم هم مورد هجمه قرار 
گرفتم؛ انتظار چنین رفتاری نداشــتم، 
خوب نبود و این رفتار با فیلم ســاز را 
در هیچ جشــنواره ای سراغ ندارم. البته 
می دانستم نه فقط من، بلکه هر کسی به 
دنبال نوآوری و شروع دوباره یا احیای 
یک گونه باشــد، کار سختی پیش رو 
دارد و بایــد آمادگی چنین هجمه هایی 
را هم داشته باشد. خوشبختانه ایمان من 
بسیار قوی است و به پشتوانه همان هم 
با محسن صرافی مسیرمان را ادامه دادیم 

و شکر خدا موفق به اکران فیلم شدیم.
داســتان  شــخصیت های 
با تــاوان کارهای خــود مواجه 

می شوند
درباره تغییر نــام فیلم به 

»تاوان«  هم توضیح دهید و اینکه 
چقدر نســبت به نام قبلی یعنی 
»لایه های دروغ« آن را متناسب با 

روایت فیلم تان می دانید؟
تصمیم گیری برای تغییر نام فیلم با 
محسن صرافی به عنوان تهیه کننده ایرانی 
فیلم بود. او اعتقاد داشت نام »تاوان« نام 
بهتــری برای فیلم اســت و ما هم با آن 
موافقت کردیم. درباره نسبت این نام با 
فیلم هم معتقدم، هم خوانی وجود دارد 
چرا که خیلی از شخصیت های داستان 
ما با تاوان کارهای خود مواجه می شوند 
و باید به آن پاســخگو باشند. از طرف 
دیگر، تغییر نام فیلم، در همه جای دنیا 
اتفاق مرسومی است و نمی دانم چرا این 
اتفاق برای برخی در ایران تا این اندازه 
عجیب بوده است؟ در همه جای دنیا نام 
فیلم برای اکران در هر کشــوری، تغییر 
می کند تا بتواند عملکرد موفق تری در 

اکران داشته باشد.
فیلمی که ایــن روزها روی 
پــرده اســت چقدر نســبت به 
نسخه به نمایش درآمده از فیلم 

جشنواره فجر متفاوت است؟
خیلی تفاوت دارد. نســخه ای از 
فیلم که در جشــنواره اکران شد، از نظر 
رنــگ، صدا و تدویــن نهایی نبود و ما 
صرفا به دلیل زمان کمی که داشتیم باید 
آن را به ســرعت به اکران می رساندیم؛ 
نســخه فعلی تغییر بســیاری داشته و 
همین نســخه، تا به امروز بیش از چهل 
جایزه از جشنواره های بین المللی کسب 

کرده اســت. نســخه ای از فیلم که در 
جشنواره های جهانی توفیقات بسیاری 
را به دست آورده، همین نسخه ای است 
که این روزهــا در ایران در حال اکران 

است.
۴۰ جایزه از ۵۰ جشــنواره 

بین المللی گرفتیم
بازخوردهــای  از  غیــر 
داخلی، فرصت ارائه این فیلم به 
مخاطبان بین المللی را داشته اید؟ 
بازخوردهــا چقــدر متفاوت از 

مخاطب ایرانی بود؟
بعد از رونمایی فیلم در جشنواره 
فجــر، ما این فیلم را بــه بیش از ۵۰ 
جشنواره سینمایی در سراسر جهان 
فرستادیم که حاصلش کسب بیش از 
۴۰ جایزه بین المللی بود که فهرست 
ایــن جوایــز در صفحــه فیلم در 
سایت آی ام دی بی قابل دسترسی 
است. این جشــنواره ها هم مانند 

جشــنواره های داخلــی نبودند که 
تنها سینماگران ایرانی در آن ها رقابت 

می کنند بلکه هزاران فیلمساز از سراسر 
دنیــا در این رویدادهــا حضور دارند 
و از میان این آثار تنها دو الی ســه فیلم 
برگزیده می شود و جایزه کسب می کند. 
پس از اکران در سینماها، اکران آنلاین 
فیلم همزمــان در آمریکا، کره جنوبی، 
آلمــان، انگلیس، کشــورهای حوزه 
اسکاندیناوی و بســیاری کشورهای 
دیگر آغاز خواهد شــد. بازخوردهای 
اکــران فیلم در خارج از کشــور، ۱۸۰ 
درجه متفاوت از یادداشت و نقدهایی 
بود که در ایران شــاهد بودیم. خیلی از 
واکنش ها در خارج از کشور این بود که 

باورشان نمی شد چنین فیلمی در ایران 
ساخته شــده باشد. خیلی از مخاطبان 
خارجی تاکنون چنیــن تصاویری از 
ایران ندیده بودند و حتی خیلی از آنها 
تصور می کردند ما این فیلم را در دوبی 
فیلمبرداری کرده ایم!  عجیب اســت، 
این همه فیلمی کــه از ایران به خارج 
از کشــور می رود، هنوز نتوانســته اند 
تصویر درســتی از تهران به مخاطبان 
خارجی ارائه کنند. خیلی ها هم از منظر 
سکانس های اکشن، فیلم ما را با »تیکن« 
و »جان ویــک« مقایســه می کردند، 
به خصوص زمانی تعجب می کردند که 

متوجه می شدند بودجه فیلم ما به اندازه 
۳۰ ثانیه از فیلم »جان ویک« بوده است؛ 
همه بازخوردها و یادداشت ها، متفاوت 
از ایران بود و من می دانستم که این اتفاق 
رخ خواهد داد. شاید در سینمای ایران، 
این فیلم اولین فیلم در گونه اکشن بعد 
از ســال ها بود اما در خــارج، هر روز 
مخاطبان به فیلم های اکشن دسترسی 
دارنــد و مخاطبان این گونه را به خوبی 
می شناسند؛ این ها چیزهایی نیست که 
من یا تهیه کننــده فیلم بخواهیم درباره 
آن ادعا داشته باشیم، کافی است عنوان 
انگلیسی »لایه های دروغ« را در »رایانه 

سپهر« فضای مجازی جست وجو کنید 
تا خودتان این بازتاب ها را ببینید.

فیلمی را که دوســت دارم، 
می سازم

با توجه مــدت زمانی که از 
روزهــای پرتب تــاب رونمایی 
فیلم در جشــنواره فجر گذشته 
است، کدام دسته از انتقادات به 
فیلم خود در آن مقطع را امروز 

منطقی می دانید؟
با اطمینــان می توانم بگویم، 
نقدهایــی که در آن زمــان روی فیلم 
نوشته و مطرح شد، هیچ کدام مرتبط با 
فیلم نبود. به همین دلیل هم نه آن موقع 
آن نقدها را جدی گرفتم و نه بعدها به 
آنها فکر کــردم. به دلیل آن نقدها هم 
هیچ گاه فیلمم را تغییــر نداده ام. چرا 
باید براســاس نظر کسانی که نه اکشن 
می شناســند و نه تا به امروز فیلم اکشن 
ساخته اند، فیلمم را تغییر می دادم؟ چرا 
باید حالم بابت این نظرات بد شــود؟ 
معتقدم آنها اساسا نمی دانستند درباره 

چه فیلمی صحبت می کنند.
از نظــر تجربه گونه و فارغ 
از بازخورد مخاطبان و منتقدان، 
واکنش اهالی ســینما به ابعاد 
رزمی و اکشــن فیلمتان چگونه 
بود؟ آیا پیشنهادی برای تقویت 

این تجربه داشتید؟
اشاره کردم که در خارج از ایران، 
اکشــن فیلم ما را با نمونه های موفقی 
ماننــد فیلم های »تیکن« و »جیســون 
بورن«  مقایسه می کردند و اتفاقا خیلی 
از جوایزی که در جشنواره های جهانی 
کسب کرده ایم بابت همین سکانس های 
اکشن بوده است. من به پشتوانه همین 
فیلم، امروز با همکاری یک تهیه کننده 
مطرح هالیوودی، در حال تولید نسخه 
آمریکایی »لایه های دروغ« هستیم؛ در 
جشنواره های آمریکایی توجه ویژه ای 
به این فیلم شد و به همین دلیل در حال 
کار کــردن بر روی نســخه آمریکایی 
این فیلم هستیم. خوشبختانه آنجا هم 

دیگر کسی نیست که به من بگوید چه 
بکنم و چه نکنم! آنچه خودم دوســت 
دارم را انجــام می دهم و فیلمی که خود 
دوست دارم را می سازم. روزانه پیام های 
بسیاری هم از داخل ایران و هم از خارج 
از ایران برای همکاری در تولید فیلم های 
اکشن دارم؛ حتی رزمی کاران بسیاری 
از شهرســتان ها در ایران بــه من پیام 
می دهند و علاقه بسیاری دارند تا فیلم 
اکشن بســازند و در این گونه فعالیت 
داشــته باشــند. این پیام ها بسیار من را 
دلگرم می کند که بالاخره ژانر اکشن در 

سینمای ایران زنده می شود.
فیلم های جمشید هاشم پور یا 

جکی چان و بروس لی را می دیدم
فکر می کنید امروز کدام گروه 
از مخاطبان بیشتر می توانند با 

تاوان ارتباط بر قرار کنند؟
هر مخاطبــی کــه علاقه مند به 
ســینمای اکشــن باشــد، می تواند به 
تماشــای »تاوان« بنشیند. خانواده های 
ایرانــی در جمع خودشــان فیلم های 
اکشــن خارجــی بســیاری را دیده و 
می بینند اما برای اولین بار بعد از سال ها 
می توانند به تماشای یک اکشن ایرانی 
بنشینند. جوانان و رزمی کاران از دختران 
و پســران گرفته تا هر آن کسی که فکر 
می کند علاقه ای نسبت به گونه اکشن 
دارد، می توانــد به تماشــای این فیلم 
بنشــیند. این فیلم برای آن پسربچه و 
یا دختربچه ای ســاخته شده است که 
آرزو دارد روزی قهرمانی برای خودش 
داشته باشد. من خودم زمانی که کودک 
بودم، فیلم های جمشید هاشم پور و یا 
جکی چان و بروس لــی را می دیدم و 
طرفدار آنها بودم. در آن ســن و ســال 
برای خودم قهرمانی داشــتم و معتقدم 
آن حس، حسی است که تنها سینمای 
اکشن می تواند برای یک مخاطب ایجاد 
کند. ما با »تاوان« تلاش کردیم این حس 
را در مخاطب ایجاد کنیم و از این منظر 
معتقدم همه افراد می توانند مخاطب این 

فیلم باشند.

گروه فرهنگ و هنر- پروانه نمایش 
فیلم های مهران مدیری و محمود کلاری 
صادر شــده است و احتمالا در ماه های 

آینده در کنار فیلم های کمدی تازه، این 
دو اثر غیرکمدی نیز در فهرست اکران 

قرار می گیرند.

علــی اوجی ســال گذشــته در 
مقــام تهیه کننده متقاضــی حضور دو 
فیلم »ســاعت ۶ صبح« به کارگردانی 
مهران مدیری و »تابســتان همان سال« 
بــه کارگردانــی محمــود کلاری در 
چهل ودومین جشــنواره فیلم فجر بود 
ولی فقط یکی از آن ها یعنی »تابســتان 
همان سال« مجوز حضور در این رویداد 

را گرفت.
 با وجــود برخی پیگیری ها فیلم 
مهران مدیری که یک موضوع ملتهب 

اجتماعی را روایت کرده، امکان حضور 
در جشنواره را پیدا نکرد که گفته می شد 
نیاز به اصلاحاتی داشــته است. با این 
حال »ســاعت ۶ صبح« این فیلمســاز 
در آخرین روزهای اردیبهشــت ماه از 
سازمان سینمایی پروانه نمایش گرفته 

است.
در ایــن فیلــم بازیگرانی چون: 
سمیرا حســن پور، مهرداد صدیقیان، 
مونــا فرجاد، مهــران مدیــری، تینو 
صالحی، سعید زارعی، منصور نصیری، 

خیــام وقار کاشــانی، وحید منتظری، 
محمد حیدری، مهــرو نونهالی، رضا 
کیانی نژاد، ســاقی عطایی، رزا ماندنی، 
آزاده ســیفی،  نــورآرش چارلــی، 
ســاغر رجبی، روژان ایرجی، مهسان 
خداکرمی، میلاد رفاقتی، پوریااصلان، 
بابک کمانگیر، مریم مشــهور، علیرضا 
اســلام پناه، رکســانامحمدرضا، سارا 
مری، سیما سرمد، سحر آربین به ایفای 
نقــش پرداختند. مهران مدیری ســال 
گذشــته نقشــی کوتاه در فیلم جدید 

مجمــود کلاری هم بازی کــرده بود 
 کــه آن فیلم نیز پروانــه نمایش گرفته 

است. 
»تابستان همان سال« دومین ساخته 
مجمود کلاری - فیلمبردار سرشناس 
ســینما - اســت که در جشنواره فجر 
سال قبل در بخش های متعددی نامزد 
دریافت جایزه شد و سه سیمرغ بلورین 
هم گرفت. در این فیلم علی شــادمان، 
مهرو نونهالی، فریبا نادری، پژمان بازغی  

و سمیرا حسن پور نیز بازی کرده اند. 

گروه فرهنــگ و هنر- حجت 
حسینی کارگردان و نویسنده فیلم کوتاه 
»خاکخونی« با اشاره به مشاهدات خود 
و داســتان هایی که از مهاجران شنیده 
است از تجربه ساخت اولین فیلم کوتاه 

خود گفت.
حجت حســینی کارگــردان و 
نویســنده فیلم کوتاه »خــاک خونی« 
درباره شــکل گیری ایده و سوژه تولید 
این فیلــم کوتاه، گفــت: در کرمان با 
موضوع این فیلم کوتاه مواجه شــدم. 
از آنجا که شــغل همسایه های ما جابه 
جایی مهاجران است و محل زندگی ما 
نیز در مسیر انتقال مهاجران از افغانستان 
به کرمان و تهران قرار دارد، این موضوع 
ذهن من را مشــغول کرده بود از همین 
رو به گفت وگو و پژوهش در این رابطه 
و صحبت بــا مهاجران پرداختم و ایده 
ایــن فیلم را از داســتان های واقعی که 
مهاجران بازگو کردند گرفتم. بخشی از 
اتفاقاتی که در فیلم می بینید بر اســاس 
داستان مهاجران شکل گرفته است. در 
نهایت ماجراهای مختلف و مجموعه 
ای از اتفاقــات را کنــار هم قرار دادم تا 
فیلمنامه این فیلم کوتاه نوشته شد.وی 

با اشــاره به اینکه، پیــش تولید این اثر 
یک ســال و نیم زمان برده است، افزود: 
برای هر کاراکتر یک دور بازنویســی 
فیلمنامه انجــام دادم. با توجه به وجود 
۴ کاراکتر، این فیلمنامه ۴ بار بازنویسی 
شده و تقریبا نگارش آن ۹ ماه زمان برد. 
همچنین مراحل تصویربرداری، تدوین، 
صداگذاری و اصلاح رنگ »خاکخونی« 
نیز سه ماه به طول انجامید. این کارگردان 
فیلم کوتاه با مرور چالش های انسانی در 
مســیر تولید این پروژه، گفت: شــاید 
اکثر فیلمســازان کوتاه نسبت به نبود 
حمایت و توجه گله مند باشــند و من 
هــم از این موضوع گله مند هســتم اما 

بزرگتریــن چالش من جمع کردن یک 
گروه ســالم و بدون حاشیه برای تولید 
ایــن فیلم بود. نمی خواســتم گروهی 
داشــته باشم که برای اولویت هایی غیر 
از هنــر در کار حضــور دارند. گروه ما 
همه برای تولید این کار همدل و همراه 
بودند. برای من مهم است گروه نسبت 
به کار دغدغه مند باشند که خوشبختانه 
همین طور هــم بود. علاقه دارم با فیلم 
ســاختن کمکی به بهتر شدن شرایط 
بکنم. معتقدم نباید فیلم بسازیم صرفا 
برای فیلم ساختن، بلکه بهتر است فیلم 
بســازیم برای اینکه به روابط انســانی 
توجه شــود. احســاس می کنم برخی 

از همکاران ما فیلم می ســازند تا سیاه 
نمایی کنند و همه تقصیرها را به گردن 
مسئولان بالاتر بیندازند و از مسئولیت 
های انسانی ما نسبت به یکدیگر غافل 
می شوند در حالی که بهتر است اگر به 
ســیاهی می پردازیم راه حل و درمان را 
نیز ارائه کنیم. حسینی با اشاره به اینکه 
»خاکخونی« فیلم اول او و یک درام جاده 
ای است، گفت: پس از تولید فیلم اول، 
مسائل زیادی ذهن من را به خود مشغول 
کرد که برای ساخت فیلم دوم ضروری 
جلوه می کرد. هدفم این است که بتوانم 
در فیلــم کوتاه دوم با نام »پریوار« که در 
ژانر فانتزی ساخته می شود داستان های 
مردم کرمان از عشق های اسطوره ای را 
که ماهیتی شــبیه قصه های هزار و یک 
شب دارند به تصویر بکشم. وی در پایان 
درباره جغرافیای فیلم در دســت تولید 
خود، توضیــح داد: تصویربرداری این 
فیلم در کویر لوت کرمان انجام می شود 
و کاروانسراهای قدیمی لوکیشن اصلی 
ما برای تصویربرداری است تا ادای دینی 
به همه این بناهای پر رمز و راز شــرقی 
که با داستان هایشان در حال فرو ریختن 

هستند، داشته باشیم.

گروه فرهنــگ و هنر- بازیگر 
کودک مینی ســریال »روزی روزگاری 
برادر« گفت: مقابل کارگردان کشــتی 
گرفتم و برای نقش انتخاب شدم.کیاشا 
تنگستانی پور اظهار داشت: من برای این 
کار یک نمونه کار به زبان بوشهری اجرا 
کردم، کارگردان از کارم خوشــش آمد 
و من را انتخاب کرد. از من پرســید آیا 
بلدی کشتی بگیری؟ گفتم اگر تمرین 
کنم می توانم. جلوی کارگردان کشتی 
گرفتــم و به من آفریــن گفت. بازیگر 
مینی ســریال »روزی روزگاری برادر 
هستیم« به کارگردانی محمدرضا آهنج 
نقش آفرینی می کند و از شــبکه سوم 
ســیما پخش می شود، با اشاره به بازی 
خود با علیرضا جلالی تبار و آشا محرابی 
گفت: بازی کردن با این بازیگران برایم 

ســخت نبود و به راحتــی بازی کردم. 
بازیگر خرد ال سریال زیرخاکی درباره 
تجربه بازی خود به عنوان نقش اصلی 
کودک در روزی روزگاری برادر گفت: 
تجربــه خیلی خوبی بود و دیگر تقریبا 
مرا می شناســند. به مدرسه که می روم، 
دوســتانم، معلمم و مدیر مدرســه از 
بــازی ام تعریف می کننــد؛ یک پروژه 
جدید هم دارم کــه منتظر تایید نهایی 
هستم. تنگستانی پور با اشاره به شروع 
بازی خود از ۴ ســالگی اظهار داشت: 
در ابتدا معروف نبودم. خیلی فیلم بازی 
کردم. بعد از انتشــار فیلم هایم مشهور 
می شــوم. تا الان ۱۹ فیلم بازی کرده ام. 
این بازیگر خردســال گفت: با بازی در 
روزی روزگاری بــرادر، اتفاق خوب 
سینما برایم افتاده است. با این کار بیش 

از پیش دیده خواهم شــد. وی افزود:  
معلوم نیست چه زمانی جایزه جشنواره 
فجر را بگیرم. به نظر خودم، دو، سه سال 
دیگر سیمرغ را می گیرم. تنگستانی پور با 
اشاره به نقش کتاب و کتابخوانی در بیان 
و ایفای بهتر نقش در کارهای تلویزیونی 
و سینمایی گفت: کتاب های بازیگری، 
فیلمنامه نویســی و بیان بســیار مفید 
هستند. دنبال خرید یک کتاب قصه به 
نام آبشار جاذبه هستم که اگر بتوانم آن را 
می خرم. تنگستانی پور همچنین با اشاره 
به حمایت ها و نقش مادرش در زندگی 
سینمایی اش گفت: مادرم به من کمک 
کــرده، در کلاس ها ثبت نامم کرده و با 
من دیالوگ تمرین می کند. به من کمک 
می کند بازیگر خیلی خوبی بشوم. برایم 

فیلم نامه های خیلی خوبی می خواند.

کارگردان فیلم »تاوان« گفت: استقبال خارجی ها از این فیلم، بیشتر از مخاطبان داخل کشور بود. درصدد 
هستم تا نسخه آمریکایی این فیلم را هم بسازم.

کارگردان فیلم »تاوان«:

واکنش خارجی ها به فیلم ۱۸۰ درجه 
متفاوت از ایرانی ها بود

هــر مخاطبی که علاقه مند به ســینمای اکشــن باشــد، می تواند به تماشــای »تاوان« 
بنشــیند. خانواده های ایرانی در جمع خودشــان فیلم های اکشــن خارجی بســیاری را 
دیــده و می بیننــد اما برای اولین بار بعد از ســال ها می توانند به تماشــای یک اکشــن 
ایرانی بنشــینند. جوانان و رزمی کاران از دختران و پســران گرفته تا هر آن کســی که 
فکر می کند علاقه ای نســبت به گونه اکشــن دارد، می تواند به تماشای این فیلم بنشیند.

اصغرفرهادیداورفستیوالترایبکا

بازیگرخردسالروزیروزگاریبرادر:

گروه فرهنگ و هنر- فستیوال ترایبکا که هر سال در نیویورک برگزار می 
شــود، امسال از اصغر فرهادی کارگردان ایرانی برگزیده اسکار برای داوری در 
بخش بین الملل این فستیوال دعوت کرده است. اصغر فرهادی به همراه »سلما 
بلر«، »کیم کاترال« و »فرانچســکا اسکورسیزی« فیلمهای بخش بین الملل این 
جشنواره را داوری می کنند. همچنین »دیوید ا.راسل« داور بخش فیلم های بلند 
داستانی این فستیوال خواهد بود.  فستیوال ترایبکا که در سال ۲۰۰۲ توسط رابرت 
دنیرو و جین رزنتال تاسیس شد، در ماه ژوئن در منهتن نیویورک برگزار خواهد 
شد. فرهادی با فیلم »درباره الی«در سال ۲۰۰۹ جایزه بهترین فیلم فستیوال ترایبکا 
را دریافت کرده بود. همچنین بزرگداشت اصغر فرهادی ماه گذشته در فستیوال 
کلمبیا که یکی از جشنواره های سینمایی آمریکای لاتین است برگزار و جایزه ای 

تحت عنوان استادان به این فیلمساز اهدا شد.

»خاکخونی«فیلمیجادهایودغدغهمندبرایحلمشکلمهاجران

مقابلکارگردانکشتیگرفتم
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